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Çeşitli bahanelerle 
öğrencilerin önü 
kapatılmamalı

İlk olarak “üniversite” kavramı ile 
başlamak istiyoruz. Kavram olarak 
üniversitenin dün, bugün ve yarını-
na bakarsak neler söylemek istersi-
niz? Üniversite günümüzde ve gele-

cekte ülkemiz adına hangi misyon 
ve vizyona sahip olmalıdır?

Üniversiteler; bölgemizi ve ülkemizi
çağdaşmedeniyetlerdüzeyinetaşıya-
cakkurumlarolarakgörülmelidir.Üni-
versitelerin temel misyonu; bilimsel
araştırma,yayınvedanışmanlıkhizme-
tinin yanında eğitim ve öğretim faali-
yetleriyleçağıngerektirdiğimeslekive
teknikbilgidonanımınasahipbireyler
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yetiştirme, ülkemizin insan gücü po-
tansiyeliniiyileştirme,bilgitoplumunun
oluşmasına katkı sağlama olmalıdır.
Üniversitelerin temel vizyonu ise; ulu-
sal ve uluslararası düzeyde eğitim-
öğretim yapmanın yanında araştırma
vemeslekialandasaygınlık,kurumsal
kültürvekimliktegelişmişlik,üretkenlik,
toplumsalihtiyaçlaracevapvermeko-
nusundabölgesindeliderlikveönder-
likyapmaolmalıdır.

Bugün için üniversiteniz ve genelde 
Türkiye üniversiteleri için hangi so-
runları ilk beş içine koyuyorsunuz? 
Bu sorunları aşmak için siz neler ya-
pıyorsunuz?

1.Durumtespitininyapılmamışolması,

2.Hedefinbelliolmaması,plansızsüreç,

3.Çalışanlaçalışmayanın,üretenleüret-
meyeninbirbirindenayırtedilememesi,

4. Üniversitelerdeki hedeflerde ortak-
lıklarınolmaması,

5. Farklı programlar, farklı sınav sis-
temlerivb.

Busorunlarıaşmak içingörevegeldi-
ğimizgündenberiyoğunbirtempoyla
çalışmakta,özellikleçalışanlarıveüre-
tenleri ödüllendirmek konusunda yo-
ğunbirçabagöstermekteyiz.Üniversi-
temizinhedefinibelirledikvebuhedefe
ulaşmakiçineminvekararlıadımlarla
yürümekteyiz.

Üniversite, özerklik ve özgürlük kav-
ramlarını birlikte değerlendirmenizi 
istersek neler söylemek istersiniz?

Tümüniversiteçalışanlarınıkendilerini
özgürce ifade etmeleri, bilgiyi araştır-
mada kendilerine her türlü imkânın
sağlanması, teknolojinin imkânları da
kullanılarakyeniyeniürünlereldeedil-

mesi, farklılıkların birlikte yaşaması,
üniversiteleringeleceklerinisağlıklıbir
biçimde planlamaları, üniversiteler
arasında iş birliği sağlanarak birlikte
kararlar alınması, ölçütler koyularak
gelişmelerivebüyümeleri…

Üniversitenin amaçları arasında yer 
alan öğrenmeyi öğretmek, özgün bi-
lim üretimi, insan kaynağı yetiştirme 
noktasında bir denge sağlamak 
amacıyla neler yapılmalı?

Geçmiştendersalınmalı,ülkegerçek-
lerinigözönündebulundurularakteorik
ve pratiğin birlikte uygulandığı nitelikli
nesiller yetiştirilmeli. Hem öğrenmeli
hemdeçevreyeöğretmeli.Yenibilgiler
patente dönüştürmeli. Bunları yapar-
ken insan sevgisini, herkesin yaşama
hakkıolduğudüşüncesiniönplanaçı-
karmalı,dünyanınyalnızcabizimolma-
dığını,tümcanlılarasaygıgösterilmesi
gerektiğiniöğretmeli.

YÖK tarafından hazırlanan 
Türkiye’nin Yüksek Öğretim Strateji 
Planı 2007 yılında Cumhurbaşkanlı-
ğı makamına sunuldu. Stratejik plan 
hakkında bir değerlendirme yapabi-
lir misiniz? Sizce stratejik planda 
başka hangi konular ele alınmalıy-
dı? Üniversiteler stratejik yönetim 
açısından ne durumda?

2007’desunulanplan,çağımızınözgür
düşünceleriışığındatekrardeğerlendi-
rilmelidir.AvrupaBirliğideğerleri,okul-
laşmaoranlarınınartması,nüfusoranı
göz önünde bulundurularak herkesin
yükseköğrenimhakkınıkullanabilmesi
temel amaç olmalıdır. Tek hedefleri
okumak olan bireylerin önü açılmalı,
çeşitlibahanelerleöğrencilerinönüka-
patılmamalıdır. Planlar yapılırken ger-
çekçidavranılmalıdır.2023’te,2050’de
ihtiyacımız kadar mı doktor, hemşire,
hukukçu, mühendis, iktisatçı, öğret-

menyetiştireceğizyoksatoplumumuz-
da okuma yazma oranını yüzde 95-
99’lara, yüksek öğretim mezunlarının
oranını yüzde 20-30’lara mı çıkaraca-
ğız,bunaaçıkvenetolarakkararver-
meliyiz.

Mevcut sistem öğretim 
üyelerini kamplara ayırıyor

2547 Sayılı Yüksek Öğretim Yasası 
uzun yıllardır ülke gündeminde. AB 
ülkelerinin çoğu konuyla ilgili yasa-
larını güncellemeyi başarmışken AB 
adayı bir ülke olarak biz henüz bir 
güncelleşme yapamadık. Yeni bir 
yüksek öğretim kanununun olmazsa 

“Tekhedefleriokumakolan

bireylerinönüaçılmalı,

çeşitlibahanelerle

öğrencilerinönü

kapatılmamalıdır…2547

SayılıYüksekÖğretim

Yasasıartıkbünyemizedar

geliyor.Herkesinelinitaşın

altınakoyduğu,her

düşünceninözgürceortaya

konulduğuçokgeniş

katılımlıbirçalışmagrubu,

ABülkeleriningüncellenmiş

yasalarıdagözönüne

alarakenkısazamandayeni

birkanunhazırlanmalıdır.”
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olmazları neler olmalı? Dal (sağlık 
bilimleri vb) üniversiteleri, üniversi-
telerde birimsel özerklik (anabilim 
dallarının kendi bütçelerine sahip ol-
ması vb), rektör ve dekanların göre-
ve gelme şekli (seçim, mütevelli he-
yeti ataması vb) konularda yeni yasa 
neleri içermeli?

2547SayılıYüksekÖğretimYasasıartık
bünyemize dar geliyor. Herkesin elini
taşın altına koyduğu, her düşüncenin
özgürce ortaya konulduğu çok geniş
katılımlıbirçalışmagrubu,ABülkelerinin
güncellenmiş yasaları da göz önüne
alarakenkısazamandayenibirkanun
hazırlanmalıdır. Bu yasa hazırlanırken
ülkemiz koşulları mutlaka göz önünde
bulundurulmalıdır.Rektör atamabiçimi
değiştirilmelidir.Belirlenenölçütlere(En
az beş yıllık profesör olma, bir ay yurt
dışındabirüniversitedeçalışma,birkez
yurt dışında kongreye katılma, bildiri
sunmavb.)uyanprofesörlerinadayol-
duğulisteYÖKveyaMillîEğitimBakanı
tarafından Cumhurbaşkanlığı’na sunul-
malı, atama Cumhurbaşkanlığı’nca ya-
pılmalı,rektörlüksüresitekdönemolma-
lı, rektör mali konuları bir mütevelli
heyetiilebirlikte(belediyebaşkanı,def-
terdarvb.)yönetmelidir.Mevcutsisteme
göreyapılanseçimleröğretimüyelerini
kamplaraayırmakta,üniversitelerdehu-

zurubozmaktadır.Yandalüniversiteleri-
ninkurulmasıülkemizşartlarıdadikkate
alınarakyapılmalıdır.Böyleyapıldığında
öğretimüyesiisrafınasonverileceğigibi
kaliteninartmasıdasağlanmışolur.

Ülkemizde üniversite öğretimi çağın-
da büyük bir genç nüfus var; yeni 
üniversitelere olan ihtiyaç çok açık. 
Mevcut üniversitelerin kontenjanları-
nı artırması ihtiyaç açısından gerekli 
olduğu belirtilmektedir. Bununla bir-
likte madalyonun diğer yüzünde kali-
te sorunu var. Yeni üniversiteler ve 
kontenjan artırılması ile eğitim/öğre-
tim kalitesi arasındaki denge için siz-
ce neler yapılmalıdır?

Üniversiteler Avrupa’daki benzer bö-
lümlerdeolduğugibiortakdersprog-
ramları hazırlamalı, anlatılan dersler,
konuiçerikleri,kredideğerlendirmeleri
benzerolmalıdır.Herüniversitedenet-
lenmeyeaçıkolmalı,sınavlarortakya-
pılabilmeli,başarılıüniversitelereprim
verilirken, eksiklikleri olanlara zaman
vedestekverilmelidir.

Ülkemizde fen ve sosyal bilimler ala-
nındaki araştırmalar konusunda gö-
rüşlerinizi almak istiyoruz. Araştır-
ma sayısındaki artış sitasyonla 
paralel gitmiyor. Ayrıca mevcut 
araştırmalar, ülke sorunlarını çözme 
ve kaynak yaratma noktasında 
olumlu yönlere genelde sahip değil. 

“Rektöratamabiçimi

değiştirilmelidir.Belirlenen

ölçütlere(Enazbeşyıllık

profesörolma,birayyurt

dışındabirüniversitede

çalışma,birkezyurtdışında

kongreyekatılma,bildiri

sunmavb.)uyan

profesörlerinadayolduğu

listeYÖKveyaMillîEğitim
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Cumhurbaşkanlığı’na

sunulmalı,atama

Cumhurbaşkanlığı’nca

yapılmalı,rektörlüksüresi
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yönetmelidir.”
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Kaliteli araştırmaların sayısını artır-
mak, araştırmaların önündeki engel-
leri kaldırmak, sorun çözen ve kay-
nak üreten araştırmaların sayısının 
artması için neler yapılabilir?

Üretenlerin ödüllendirilmesi, üretme-
yenlerin sorgulanması birçok sorunu
çözecektir.Yalnızcabirmakalehazır-
lamakyeterlideğildir.Orijinalmakale-
lerin olması, site edilmesi önemlidir.
Çalışmalarınürünedönüşmesivepa-
tentbaşarınınsonnoktalarıdır.Fenbi-
limlerine önem verildiği kadar sosyal
bilimleredeönemverilmelidir

Üniversitede araştırma kadrosuna 
atanacakların seçimi konusunda 
önerileriniz nelerdir? Merkezi sınava 
bakış açınız nedir?

Mutlaka merkezî sınavla atama yapıl-
malıdır. Ben tıp fakültesi kökenli bir
rektörüm. 1985 sonrasında tıpta uz-
manlıksınavıileasistanalımınabaşla-
nıldı. Daha sonraki dönemde bilgisi
olan,çalışanasistanoldu.Buveben-
zeriuygulamalarıntıpdışındadayapıl-
masıyararlıolur.Üniversitelerinihtiyaç
duyduğukadrolarayılda1-2kezyapı-
lacakortak sınavlauzman,öğretigö-
revlisi,yardımcıdoçentalımıyapılabi-
lir. Öğretim elemanı alımlarında
bölümleredeimkânsağlamakiçin,alı-
nacakelemansayısınınikiveyaüçkatı
adaysınavıkazanabilir,bunlardanbi-
risi(yayınları,referansmektupları,me-
zuniyetnotuvb,ölçütlerledeğerlendi-
rilerek) bölüm kurulunca tercih
edilebilir

Akademik kariyerin her basamağını 
aynı üniversitede almak fikrine ba-
kış açınız nedir (Uzmanlık veya dok-
torasını aldığı üniversiteye kariyere 
kalmak)?

Bundan20-25yılöncesindeuzmanlık
veya doktorasını aldığı üniversitede
kariyerekalınamıyordu.Budurumçe-
şitliyollarladelindi.Doğruolan,ülkenin
farklıüniversitelerindeçalışmaktır.Aile
bütünlüğününbozulması,çalışmaşart-
larınınzorluğuvb.hususlarisebuko-
nudabirerengelolarakkarşımızaçık-
maktadır.Öğretiüyeleriheraşamada
enazüçaybaşkabirşehirveyaböl-
gedeki üniversitede çalışmalılar. Bu
durumasistanlıkdönemindedeyapıl-
malıdır. Böyle yapıldığı takdirde hem
bireyhemdegidilenüniversitelerdeki
bireylerkazançlıçıkacaktır (Bilgipay-
laşımı,kendilerinitestetmevb.).

Üniversitelerimizde akademik un-
vanların verilmesi ölçütleri konu-
sunda görüşleriniz nelerdir?

Akademik unvanların verilmesindeki
ölçütleri iki kez değiştirmek zorunda
kaldık.Gönülisterdikiölçütleriyüksel-

telim,dahafazlaeserevedahayüksek
yabancıdilpuanınasahipolanlarıala-
lım.Yeniaçılançoksayıdaüniversite-
lerin olması, birçok üniversitede çok
sayıda ilan verilmesi, bazı bölümlere
hiçbaşvuruolmamasıgibinedenlerle
yeni düzenlemeler yapmak zorunda
kaldık. “İlan verildiğine göre mutlaka
birisivardır.”düşüncesiülkemizdebili-
nenbirgerçektir.Merkezîsınavveyer-
leştirme bu düşüncenin giderilmesi
konusundadayararlıolur.

Üniversitede eğitim ve öğretimin ve 
hizmetlerin akreditasyonu için gö-
rüşlerinizi alabilir miyiz?

Ön hazırlıklar yapılıp hedefler konul-
duktan sonra geçilebilir. Bu konuda
çokacelecidavranılmamalıdır.

Üniversitede finansman konusu 
hakkında görüşleriniz nelerdir? Dev-
let bütçesi desteği, öğrenci ödentile-
ri ve döner sermaye ve teknopark 
gelirleri dışında başka gelir kaynak-
ları geliştirilebilir mi? Devlet bütçe-
sinden destek almanın kriterlerini 
belirlemede üniversiteler arasında 
farklılık olmalı mı? Almanya örne-
ğinde olduğu gibi belli ölçütlere 
göre seçilen bazı üniversitelere 
daha büyük destek sağlama fikrine 
nasıl bakıyorsunuz?

Olabilir. Üniversitelerin özelliklerine,
bölgelerine göre farklı oranlarda des-
tekverilebilmeli,bağışyapılabilmelidir.

Bugüne kadar sanayi ile işbirliğiniz 
nasıldı? Üniversite-sanayi işbirliği-
nin gelişmesi ile neler yapmayı dü-
şünüyorsunuz?

Üniversitesanayiişbirliğiyokdenecek
kadar az. Üniversitemizde teknokent
inşaatı benden önceki rektör arkada-
şım zamanında başlamıştı, Ocak
2010’datamamlandı.Birayiçindeaçı-
lışınıyapacağız.Teknokentinaçılışıve
yeniatadığımızCÜSTİGEMBaşkanının
çalışmalarıilekısazamandaişbirliğinin
artacağı,ürünlerininalınmayabaşlaya-
cağıinancındayım.

Öğretim üyeliğinin ülkemizdeki bu-
günkü konumunu nasıl değerlendiri-
yorsunuz? Mevcut ücretlendirme 
politikası öğretim üyeliğine özendir-
me noktasındaki olumsuz etki yaptı-
ğını biliyoruz; öğretim üyelerinin ge-
lirleri nasıl artırılabilir?

Öğretimüyeleri;çalışmaları,ürettikleri
eserleri, projeleri, aldıkları patentler,
öğrencilerininbaşarıları(merkezîsınav
sonuçlarına göre değerlendirme ) ve
memnuniyet anketleri (ders sunumu,
zamanında derse girme, son bilgileri
hazırlamavb.)ilebirliktedeğerlendiri-
lerekeködemealabilmeliveteşvikni-

teliği taşıyanözendirici uygulamalarla
ödüllendirilebilmelidir.

‘Tam Gün Yasası’nı genel 
olarak destekliyorum

‘Tam Gün Yasası’na bakışınız nedir? 
Eğitim, araştırma ve hizmetler ‘Tam 
Gün’ sonrasında beklenen düzeyde 
artabilecek mi? Konuyla ilgili ne gibi 
sorunlar olabilir?

‘TamGünYasası’nıgenelolarakdes-
tekliyorum. Ancak üniversite hastane-
leri iledevlethastanelerindeöncelikle
bir durum değerlendirmesi yapılmalı;
kadro, bina, tıbbi teçhizat açısından
bunlaraynınoktayagetirilmelidir.Daha
sonra uygulama başlamalı, hedefler
konulmalıdır.Performansölçütleri çok
iyideğerlendirilmeli;dâhilî tıpbilimleri
ilecerrahitıpbilimlerininpuanlarıfarklı
olmalı, bölümlere yapılan yatırımlar,
kullanılan alanlar ile kadrolar dikkate
alınmalıdır.Olaysadecehastabakma
olarakdeğerlendirilmemeli,öğrencive
asistaneğitimi,halkayönelikolarakya-
pılan etkinlikler, bilimsel çalışmalara
katılma, eser üretme gibi kriterler de
birlikte değerlendirilmelidir. Çıkarıla-
cakyönetmelikte;temeltıpbilimlerinde
daha fazla olmak üzere eser üretimi
teşvikedilmelidir.Şuandaçıkanyasa,
şartlarıuygunolanüniversitelerdehe-
menuygulanabilmeliydi.

Tıp fakültelerindeki eğitim düzeyi, 
öğrenci kontenjanları, tıp dışı sağlık 
mesleklerinin durumu, üniversite 
hastanesinin sistemdeki yeri ve 
Türk sağlık sistemine üniversitenin 
katkısını nasıl değerlendiriyorsu-
nuz?

Üniversite hastanelerinin olmadığı bir
Türkiye’yidüşünmekbileistemiyorum.
Üniversitehastaneleri;asistanlarayeni
bilgilerin verildiği, eğitimveöğretimin
yapıldığı,teorikvepratikişlemlerinbir
aradayürütüldüğü,ustaçırakilişkisinin
devamettiği,24saathizmetinsürdü-
rüldüğü,kalitelihizmetinverildiği,dok-
tor ve hemşirelerin birlikte çalışarak
hizmetürettikleri3.basamaksağlıkku-
ruluşlarıdır.Üniversitehastaneleritop-
lumunbilinçlendirilmesinde,sağlıkhiz-
metlerinin sunulmasında, ciddi
hastalarıntakipvetedavisindeolmaz-
sa olmaz kuruluşlardır. Tıp fakültesi
öğrenci kontenjanları planlanırken fa-
kültelerinfizikişartlarıileöğretimüyesi
sayısıbirliktedeğerlendirilmelidir.
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